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Zusammenfassung


Die Ultraschalluntersuchung der Nieren im B-Bild-Ultraschall und mittels farbkodierter Dopplersonografie stellt die Basis der Nierenbildgebung dar. Mit der kontrastverstärkten Ultraschalluntersuchung steht nun seit einigen Jahren eine nichtinvasive, nierenschonende und jodfreie Echtzeitbildgebung zur Verfügung, die nach der intravenösen Gabe von Gasbläschen (Schwefelhexafluorid) die Nierengefäße bis hin zur Nierenmikroperfusion abbildet. Haupteinsatzgebiete der neuen Bildgebung sind zystische Nierenläsionen und die Analyse tumorverdächtiger Nierenherde, aber auch die Darstellung von Entzündungen sowie die Nierenperfusion nach Traumata und Infarkten.




Abstract


Ultrasound examination of the kidneys with grey-scale imaging and colour Doppler ultrasound is the most common renal imaging modality. A few years ago, contrast-enhanced ultrasound (CEUS) emerged as a non-invasive perfusion imaging modality to evaluate the renal vessels and microvascularisation. These contrast media contain intravenous microbubbles (sulfur hexafluoride), which have no deleterious effect on renal function. Being free of iodine, they also pose no risk for the thyroid gland. CEUS of the kidneys is mainly used for the evaluation of renal cysts and the analysis of renal lesions suspicious for malignancy. Also this method is used to visualise inflammation as well as renal perfusion after trauma or infarction.
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